
ACTA DE LA SEGONA SESSIÓ DEL CONSELL D’INVESTIGACIÓ 

HISTÒRICA D’AIELO DE MALFERIT, CELEBRADA EL DIA 27 DE GENER 

DE 2021 

Sessió telemàtica celebrada, en virtut de l'article 46.3 de la LRBRL i a la vista de la 

Resolució de 24 d'octubre de 2020 de la Consellera de Sanitat Universal i Salut Pública 

i del Decret 14/2020, de 25 d'octubre, del president de la Generalitat, de mesures en la 

Comunitat Valenciana, a conseqüència de la situació de crisi sanitària ocasionada per la 

Covid-19 i de la declaració de l'estat d'alarma activat pel Govern de la Nació (DOGV 

8936 de 25 d'octubre) i de la resta de resolucions de la Conselleria de Sanitat Universal i 

Salut pública, quan són les vint hores del dia vint-i-set de gener de dos mil vint, es 

reuneixen, presidits pel Sr. Alcalde En Juan Rafael Espí Mompó, assistits per mi, 

actuant com a Secretari del Consell, els Senyors i Senyores membres de la consell de 

participació ciutadana de l’àrea d’investigació històrica, a l’objecte de celebrar la 

segona sessió. 

Els components es relacionen a continuació: 

 Sr. Juan Rafael Espí, Alcalde  

 Sra. Maria Jesús Juan, Arxivera-Bibliotecària Municipal/Blog d’Història Local. 

 Sr. Juan Vicente García, com a Investigador de la Universitat de València. 

 Sr. Ferran Castelló Domènech com a Historiador Local. 

 Sra. Mariló Sanz com a veïns amb interès per la Historia local. 

 Sr. Juanjo Tudela com a veïns amb interès per la Història Local 

 

S’incorporen una vegada començada la sessió:   

 Sr. Pepe Sanz, com a Historiador Local. 

 Sr. Jaume Peralta com a representant de l’Associació Veïnal. 

 

Secretari en funcions: Daniel Vicent Micó  

 

Excusen la seua assistència a la reunió per problemes en la connexió: 

 Sr. Ferran Goberna com a Historiador Local. 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 



1.- Lectura i aprovació de l’acta anterior. 

Pren torn de paraula l’alcalde, el Sr. Juan Rafael Espí i a la espera que entren la resta de 

persones, fa esmena que l’anterior acta es remetrà amb antelació a tots els components 

per tal d’agilitzar la reunió.  

2.- Aprovació del Reglament de règim intern dels Consells Sectorials de 

Participació Ciutadana.  

A continuació, l’alcalde pregunta als components si han tingut temps de donar una 

ullada al Reglament de Participació Ciutadana per a esser aprovat i traslladar al plenari. 

Es sol·licita l’opinió i algunes aportacions sobre aquest, del que tots donen el vistiplau. 

3.- Elecció de la persona que actuarà com a secretari del Consell.  

4.- Elecció del representant al Consell Econòmic Local.  

Posteriorment, l’alcalde demana als presents la elecció, tant de secretari com el 

representant del Consell Local Econòmic, el qual en un primer moment es deixa en 

l’aire i que es reprendrà a posterior durant el desenvolupament de la sessió.  

És en aquest moment, quan accedeixen a la reunió, Pepe Sanz i Jaume Peralta. 

5.- Elecció dels membres a designar pel propi Consell.  

Este punt de l’Ordre del dia es deixa de banda perquè les persones ja han estat 

proposades prèviament a la sessió i s’han incorporat ja en aquesta, sent Mariló Sanz 

Mora i Juan José Tudela.  

6.- Aportació de propostes i idees per parts de les associacions i altres membres.   

Una vegada vista la primera part de la reunió, recopilant tot el que en la primera reunió 

es va acordar, el senyor alcalde, encomana als presents propostes que poden sorgir 

d’aquest Consell. Entre altres coses, fa esmena dels premis 9 d’octubre, de recent 

creació, on el consell pot donar els noms d’algunes de les persones que poden ser 

premiades. 

Pren torn de paraula Ferran Castelló, qui fa esmena de la recent arribada del piano 

d’Amalio Juan i de les possibilitats de les partitures i el concerts que es podrien fer. 

La Sra. Mariló, continuant el fil anterior, comenta la redacció de la novel·la que ella 

mateixa escriu sobre Paulette, la dona d’Amalio, la qual ja te enllestida i sols falten 

alguns detalls amb la família i la editorial.  

La Sra. Maria Jesús, també en el mateix tema que els dos anteriors, comenta la 

importància de les obres del pare d’Amalio, catalogades, i encomana tirar dels musics 

del poble per a que ho treballen, no sent una tasca d’un dia sinó la de mesos i mesos. 

Per finalitzar la temàtica sobre Amalio, pren torn de paraula Jaume Peralta, qui reafirma 

la gran donació feta del músic. A continuació, ell mateix, fa esmena que ell és 

especialista en arqueologia, no antiga si no de tots els temps. La importància tant si és 

contemporània com medieval. 



El Sr. Jaume, com aportació pròpia, exposa el tema de la muralla d’Aielo i lo poc 

estudiada que està. Fa menció, també, dels jaciments arqueològics que hi ha al terme i la 

possibilitat de que es puguen actualitzar en millors tècniques. 

Pren torn de paraula Juan Vicente, qui pregunta si l’Ajuntament oferta algun tipus de 

beques sobre temes de caràcter històric. El senyor alcalde, Juanra Espi, li contesta que 

no però pren nota. 

El Sr. Juan Vicente, torna a comentar que hi ha pobles de menor població que ho han fet 

i ha tingut efecte positiu en les poblacions. En el fil de noves aportacions, aquest 

proposa que tots els documents que romanen als arxius (Arxiu del Regne de València, 

Arxiu de Protocols, ...) es centralitzen en la biblioteca o el mateix Arxiu Municipal, per 

tal de facilitar les posteriors investigacions a la gent del poble o que estudie sobre ell. 

El Sr. Jaume, comenta que és una idea interessant i que altres pobles ho han fet. A més a 

més, afegeix que als arxius com el de la Corona d’Aragó, a Barcelona o altres no 

valencians hi ha informació sobre el poble. 

El Sr. Juan Vicente torna a remarcar la seua importància, treure tota aquella informació 

es pot fer, una persona contractada per l’Ajuntament per localitzar les fonts, indexar-les 

o inventariar-les i un altra empresa externa que s’encarregue de digitalitzar-ho i enviar-

ho a l’arxiu. 

El Sr. Ferran contesta a l’anterior i al Sr. Jaume, parlant per experiència personal. 

Comenta que a l’ARV hi ha apartats com Cerveró, o per toponímia on apareix el poble 

o els Malferit. Juan Vicente, recomana aquesta tasca, una feina important i profitosa en 

el temps. 

La Sra. Maria Jesús Juan, pren el torn de paraula i en la línia de les beques o 

investigacions que s’han fet, fa esmena de la Col·lecció dels llibres que s’editen en la 

biblioteca i que noves publicacions es poden fer per continuar-la i aprofitar 

investigacions sobre el poble. 

A continuació, l’alcalde fa recopilació del que s’ha dit, premis que es poden donar, 

beques, inclús el tema arqueològic. Sobre aquest, pregunta al Sr. Juan Vicente si són 

difícils de tractar, parlant de Cairent i la seua importància en la historia del poble.  

Sobre aquest últim tema, arqueològic, el Sr. Jaume fa èmfasis en que no s’han fet els 

treballs necessaris i que és un tant costos el tema burocràtic. Ans, comenta que sols amb 

un estudi superficial te localitzades moltes zones i coses allí. 

Ferran comenta que aquest tipus d’intervencions es poden fer mitjançant subvencions, 

ja que aquestes s’emeten tots els anys. El que hi hauria que fer és un bon estudi previ 

per a presentar en les convocatòries posteriors. Ell ja havia parlat del tema amb 

l’arqueòleg Miguel Vicent Gavarda i ho veia molt interessant. 

Pren el torn de paraula el senyor alcalde, qui comenta a Juan Vicente que l’Ajuntament 

s’ha adherit  a UV Emprem, un programa de la Universitat de València, pel que alguns 

joves faran les practiques universitàries al consistori. 

Ell mateix recopila tot el que s’ha proposat: beques, premis 9 d’Octubre, arqueologia. 

S’encomana als components a desenvolupar aquestes línies de treball. 



6.- Precs i preguntes 

Abans de finalitzar la reunió del Consell, l’alcalde torna a preguntar pels càrrecs de 

secretari i membre del Consell Local Econòmic, i en Ferran es presenta com a candidat 

en els dos llocs, quedant ratificat pels components. 

Pepe Sanz, demana el torn de paraula, ja que abans no funcionava bé el seu micròfon. 

Parla als presents sobre el Llibre d’Acords del segle XVIII i la seua donació a 

l’Ajuntament, i pregunta sobre com serà el procediment. 

Ferran contesta a Pepe, que tot està a punt per a resoldre en Junta de Govern. 

Seguidament, l’alcalde, ratifica el mencionat per l’anterior. 

En Pepe comenta també, sobre la donació feta pels familiars d’Amalio Juan i la 

importància d’en Ferran Goberna com a persona estudiosa del poble. 

Arribats a aquest punt el Sr. Alcalde dona per acabada la reunió del Consell i emplaça a 

la gent a estudiar les tres propostes esmentades, i no havent més assumptes a tractar 

s’alça la sessió pel Sr. Alcalde, quan són les 20:45 hores i per donar constància del que 

s’ha tractat i dels acords adoptats, estenc la present acta de la qual jo, com a Secretari de 

la Comissió done fe. 

Per últim, per consens de tots el presents i tal i com s’ha recollit al llarg de la present 

acta, S’ACORDA: 

1.- Nomenar secretari al Sr. Ferran Castelló.   

2.- Estudiar les propostes presentades al consell que es recullen a continuació: 

 Beques per a investigació històrica 

 Propostes del camp de l’arqueologia 

 Recopilar documentació de la localitat. Localitzar les fonts, indexar-les o 

inventariar-les. 

 Realitzar publicacions sobre treballs realitzats a l’àrea.  

3.- Proposar candidats per als premis 9 d’Octubre. Poble d’Aielo de Malferit.   

No havent més assumptes a tractar s’alça la sessió pel Sr. Alcalde, quan són les 20:30 

hores i per donar constància del que s’ha tractat i dels acords adoptats, estenc la present 

acta de la qual jo, com a Secretari de la Comissió done fe. 

 

L’ALCALDE                                                    EL SECRETARI 

Juan Rafael Espí Mompó                                       Ferran Castelló Doménech 

 


